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چندی پیش بود که نظام رتبه بندی ســـایمگو از ارتقای جایگاه 

ایران نه تنها در تعداد مقالات علمی، بلکه افزایش اســـتنادات 

دنیا به تولیدات علمی ایران خبر داد. بر اســـاس آمار سایمگو، 

ایران امروز توانســـته در هر دو حـــوزه در رتبه پانزدهم دنیا قرار 

بگیرد و حالا فاصله اش با 10 کشور برتر دنیا به کمترین میزان 

خود طی دهه های اخیر رسیده؛ مسیری که حاصل ریل گذاری 

دقیق کشـــور در حوزه رشـــد علمی است و حالا ایران را در زمره 

پرقدرت های علمی جهان قـــرار داده تا جایی که دیگر برترین 

نظام های رتبه بندی دنیا نیز به آن اعتراف کرده اند. سرعت رشد 

علمی ایران طی سال های اخیر تا 11 برابر جهانی نیز پیش رفت 

و کشور را به قدرت اول خاورمیانه و پنجم آسیا رساند، البته این 

به معنی توقف در فعالیت های علمی کشور نیست، بلکه هنوز 

دانشگاه های کشور برای ایفای نقش در حل مشکلات داخلی 

کشـــور راه زیادی در پیش دارند. مولفه ای کـــه امروز پیش از 

گذشته احساس می شـــود؛ چراکه حالا ایران قدرت بلامنازع 

علمی در منطقه اســـت و می طلبد تا نقش جامعه آکادمیکش 

در رفع مشکلات اساسی بیش  از پیش شود. البته نباید این مهم 

را فراموش کرد کـــه ایران درحالی به جایگاه پانزدهم در جهان 

دســـت  یافته که با تحریم ها و مشکلات اقتصادی شدید کشور 

روبه رو اســـت. رشد علمی و موانع پیش روی ایران در این حوزه 

باعث شـــد تا به سراغ سعدالله نصیری قیداری، رئیس دانشگاه 

شهیدبهشـــتی برویم تا چگونگی رسیدن ایران به جایگاه فعلی 

علمی در دنیا و موانع پیش روی کشـــور در رسیدن به جمع 10 

کشور برتر را بررسی کنیم که در ادامه می خوانید. 

بر اساس نظام رتبه بندی ســـایمگو، ایران در حوزه تعداد 

مقالات یک پله رشـــد و در حوزه اســـتناد به مقالات 2 پله 

رشـــد را تجربه کرده و الان در مقام پانزدهم دنیا قرار دارد، 

به نظر شما چه مولفه هایی باعث رشد جایگاه ایران در این 

نظام رتبه بندی شده است؟

در رتبه بندی هـــای جهانی درمجموع با رشـــد همراه بوده ایم، 

هرچند شـــاید در برخی رتبه بندی هـــا وضعیت مان را حفظ و 

در برخی دیگر رشـــد آرام را تجربه کرده ایم، اما قطعا نظام های 

رتبه بندی مانند ســـایمگو که وضع مان در آن بهتر شـــده، جزء 

نظام های معتبر دنیا به شـــمار می روند. به طور مثال دانشگاه 

شهید بهشتی در رتبه بندی اعلام شده 100 امتیاز ارتقا داشته 

و مابقی دانشـــگاه ها نیز به طور متوســـط رشد خوبی را تجربه 

کرده اند. 

آنچه مســـلم است اینکه دلیل این رشد را بهبود وضعیت مادی 

نمی دانم؛ چراکه ما در شـــرایط تحریم هستیم و کشور وضعیت 

اقتصادی خوبی ندارد و از طرفی نیز با کســـری بودجه سالانه 

همراه هســـتیم و به همین دلیل نمی توان ادعا کرد که رشـــد 

جایـــگاه ایران به دلیل حمایت های مالی از دانشـــگاه ها بوده 

است. با این حال دانشگاه ها در شرایط فعلی کشور کار خود را 

با اعتماد دنبال می کنند. 

  رشد علمی ایران ناشی از همت مقابل تحریم هاست
در اصـــل ارتقای جایگاه ایران در ایـــن نظام رتبه بندی به دلیل 

همتی اســـت که ملـــت و دولت ما در مقابـــل تحریم کنندگان 

به خود گرفته و دنیا می داند و همچنین تاریخ تمدن کشـــورها 

نشـــان می دهد که ایران یکی از کشورهای تولیدکننده علم و 

معرفت در سطح جهان بوده است. ما در دوره های تاریخی چه 

در تمدن ایران باستان و چه در تمدن اسلامی به تولید درخشان 

علم، معرفت و فلسفه شناخته شده ایم و از قرن 2 تا نهم هجری 

ما سرآمد تولید علم و تمدن در دنیا بوده ایم. ملت ایران رسالتی 

در تولید فکر و علم دارد و به همین دلیل فشـــارها و مشـــکلات 

دانشمندان ما را وادار می کند که تلاش بیشتری داشته باشند 

تا بتوانند هویت خود را حفظ کرده و تســـلیم نشوند و این مهم 

را یک عامل اساســـی در جایگاه فعلی کشور در دنیا می دانم. 

بالاخص وقتی که اســـاتید و دانشجویان ما می بینند که کشور 

در فشار قرار دارد، هیچ گاه حاضر به پایین آمدن از هویت خود 

نیستند. اعتقاد ما هم این است که پشتکار در بسیاری از موارد 

بـــر محرومیت غلبه می کند و یک دانش آموز و دانشـــجو که در 

خانـــواده ای محروم زندگی می کند اگر تلاشـــش را دو چندان 

کند می تواند کسری مسائل مالی را جبران کند. طبیعتا تلاش، 

همت و انگیزه برای فکر کردن و تولید علم عامل بســـیار مهمی 

اســـت و طی ســـال های اخیر به دلیل رفتاری که آمریکا و غرب 

با مـــا انجام دادند به خصوص بعد از خـــروج آمریکا از برجام و 

ناجوانمردی کشورهای اروپایی، دانشگاهیان ما در کنار ملت 

ایســـتاده و به قوای درونی خود و انگیزه های آرمانی خود تکیه 

کرده و همت بیشـــتری را به کار بستند و فشارهای اقتصادی و 

تحریم را نه تنها در حوزه تولید علم بی اثر کرده، بلکه باعث رشد 

این حوزه نیز شدند. 

تغییر جایگاه ایران در حوزه استناد به مقالات از نگاه نظام 

رتبه بندی ســـایمگو، نشان  دهنده کاربردی شدن مقالات 

کشـــور اســـت، چه مولفه ای باعث حرکت کشـــور به این 

سمت شده است؟

این اتفاقی نیســـت که تنها در کشور ما درحال رخ دادن باشد؛ 

چراکه اگر تاریخ تحول علم در کشورهایی مانند آلمان و فرانسه 

را نگاه کنید، متوجه می شـــوید که آنها نیز این برهه را پشت سر 

گذاشـــته اند. به عبارت دیگر آنها نیز در مقاطعی با تعداد بالای 

مقالات علمی روبه رو بودند، اما از طرف دیگر در جامعه شان با 

مســـائل لاینحل اقتصادی و صنعتی نیز روبه رو بودند و نهایتا 

به طور طبیعی ناچار شدند در کنار تولید مقاله، فناوری و نوآوری 

و حـــل معضلات، صنایع را نیز هـــدف پایان نامه های خود قرار 

دهند. این وضعیت در کشـــور ما نیز با توجه به تذکر مسئولان، 

برنامه های وزارت علوم، نهادینه شدن فرهنگ حرکت به سمت 

فناوری و نوآوری و حل مســـائل کشور در دانشگاه ها، تصویب 

قانون شرکت های دانش بنیان، راه اندازی صندوق های نوآوری و 

شکوفایی، آیین نامه های اجرایی مرتبط با این حوزه، برنامه های 

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و... درحال شکل گیری 

است و اساتید و دانشجویان ما به سمت فناوری و نوآوری سوق 

پیـــدا کرده اند. به عبارت دیگر امروز بخشـــی از پایان نامه های 

دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری توسط صنعت و در راستای 

حل معضلات آنها حمایت می شوند و بخشی از پایان نامه ها نیز 

توســـط خود دانشگاه ها به سمت حل مسائل جامعه سوق پیدا 

کرده و قطعا همه این مولفه ها در افزایش نوآوری و فناوری امروز 

نقش جدی داشته است. به طور مثال در دانشگاه شهیدبهشتی 

حدود 12 هزار دانشـــجوی تحصیـــلات تکمیلی داریم که اگر 

10درصد از پایان نامه های این دانشجویان به سمت معضلات 

جامعه ســـوق پیدا کند، هـــزار و 200 پایان نامه در این حوزه را 

خواهیم داشت و اگر همین تعداد را در دانشگاه های دیگر هم 

داشـــته باشیم، قطعا سالانه حجم بالایی از فکر و تولید علم در 

حوزه مسائل فناوری و نوآوری مرتبط با مسائل جامعه را خواهیم 

داشـــت و در عمل این پایان نامه ها به بخش زیادی از مشکلات 

پاســـخ خواهد داد. البته از اســـفند 99 تا امروز در دانشـــگاه 

شهیدبهشـــتی پروژه های مختلفی را در حوزه کرونا داشتیم که 

این مهم نشـــان می دهد اگر دانشگاه ها عزم خود را در راستای 

حل معضلات کشور به کار ببرند، قطعا می توانند مثمرثمر باشند 

و این مهم در حال نهادینه شدن در دانشگاه های کشور است. 

  ایجاد مقطع تحصیلات تکمیلی نقش مهمی در تولید 
علمی کشور داشته است 

ظرفیت اعضـــای هیات علمی و دانشـــجویان تحصیلات 

تکمیلی جزء مولفه های مهم در رشـــد علمی هر کشوری 

به شمار می رود، به اعتقاد شما وضعیت ایران در این حوزه 

چگونه اســـت و صرف تکیه به این مولفه می تواند ما را به 

هدف اصلی مان در این حوزه برساند؟

قطعا دوره های تحصیلات تکمیلی به ویژه در مقطع دکتری نقش 

بســـیار مهمی را در تولید علم داشته است و از سال 1368 که 

اولین دوره مقطع دکتری در دانشگاه های صنعتی شریف، شیراز 

و... راه اندازی شـــد، قدم های بزرگی در رشـــد علمی برداشته 

شـــد که امروزه در حال برداشت میوه های آن هستیم. بدیهی 

اســـت که دوره های تحصیلات تکمیلـــی در تولید علم و مقاله 

و همچنین طی ســـال های اخیر در تولید فناوری و راه اندازی 

شـــرکت های دانش بنیان و ایجاد دانشـــگاه های نسل سوم و 

چهارم نقش موثری داشـــته و رهاورد همان مســـیری است که 

در دهه 70 برداشـــته شـــده و امروز شاهد باردهی این درخت 

تنومند هستیم. مساله اصلی معیارهایی است که دانشگاه های 

بزرگ کشـــور مانند تهران، شهیدبهشتی، امیرکبیر، خوارزمی، 

خواجه نصیرالدین طوسی، اصفهان، شیراز، صنعتی اصفهان، 

مشـــهد و... برای فارغ التحصیلی دانشجویان دکتری و بعضا 

دانشـــجویان کارشناسی ارشـــد در نظر گرفته و آنها را وادار به 

انجام کارهای بزرگ و کیفی کرده که این مهم نیز دلیل دیگری 

بر افزایش تولیدات علمی محسوب می شود. 

  درصورت برنامه ریزی مدون می توان در زمره 10 کشور 
قدرت علمی دنیا قرار گرفت 

ایران چگونه می تواند در رمزه 10 کشور برتر دنیا در نظام 

رتبه بندی قرار بگیرد؟

تولیـــد علم به جوانان باعزم و اراده و همچنین وجود امکانات و 

برنامه ریزی مدون نیاز دارد و درصورت تحقق این مولفه ها قطعا 

می توانیم به این جایگاه دســـت پیدا کنیم. از سوی دیگر نباید 

فراموش کرد که ما در تاریخ مان جایگاه اول دنیا را در تولید علم 

داشـــته ایم و همچنین در مقاطع مختلف تاریخ تحول علم مان 

هم جزء اولین های دنیا بودیم. رصدخانه 300 ساله مراغه تنها 

رصدخانه بزرگ دنیا به شمار می رفت، با این حال چرا باید نگران 

باشیم که نتوانیم در رتبه های بالای تولید علم دنیا قرار بگیریم؟ 

طبیعتا اگر برنامه ریزی درســـتی داشته باشیم و از حمایت های 

لازم در اجرای این برنامه ها برخوردار شـــویم، می توانیم شاهد 

پیشـــرفت در این حوزه باشـــیم. با این حال نمی توان این مهم 

را نادیده گرفت که این مولفه یک ســـاله محقق نمی شود، بلکه 

در یک بازه زمانی معقول و با شیب منطقی رشد می توان به آن 

دست پیدا کرد. 

  کرونا و مشـــکلات مالی اصلی تریـــن موانع پیش روی 
علمی کشور 

امروزه با چه موانعی در رشد علمی کشور روبه رو هستیم؟

از مهم ترین موانعی که امروزه با آن روبه رو هستیم مشکل کرونا 

است، البته این مهم تنها مختص ایران نیست، بلکه یک معضل 

سراسری است، اما قطعا باید برای رفع محدودیت های ایجادشده 

توسط آن فکر شود. به طور مثال ناچار هستیم در فضای مجازی، 

کارهای آموزشی و پژوهشی را دنبال کنیم و در همین راستا قطعا 

باید پیچیدگی های این حوزه را بشناســـیم و اخلاق و مقررات، 

اصلاح آیین نامه ها را براساس فضای جدیدی که کرونا برای ما 

ایجاد کرده، دنبال کنیم. طبیعی است که باید به مسائل مالی 

و حمایت های این حوزه توجه شـــود و اتفاقا دولت در شرایطی 

که اقتصاد وضعیت خوبی را ندارد، باید از دانشـــگاه ها حمایت 

کند، همان مسیری را دنبال کند که کشورهای پیشرفته انجام 

می دهند. آمریکا در شـــرایط فعلی اقتصادی، بودجه سازمان 

NSA را چندبرابـــر کـــرده و در تاریخ تحول علمی این کشـــور 

چندین بار اتفاق رخ داده که در شرایط بحران اقتصادی، آمریکا 

به جای کاهش بودجه این سازمان، آن را افزایش داده و این کار 

عاقلانه ای است که در شرایط سخت اقتصادی باید از دانشگاه ها 

و تولید علم حمایت کرد تا آینده کشور با بحران اقتصادی و عدم 

تولید فناوری روبه رو نشود و معتقدم امروزه با این دو چالش در 

حوزه رشد علمی روبه رو هستیم. 

  تنها 5 تا 10 درصد پایان نامه ها به حل معضلات کشور 
می پردازد

در صحبت هایتان به وجود اســـناد بالادستی برای حرکت 

دانشگاه ها به سمت نوآوری و فناوری و حل معضلات جامعه 

اشـــاره کردید، اما عملا امـــروزه نقش جامعه آکادمیک در 

رفع مشکلات موجود در کشـــور اعم از مسائل اقتصادی 

بسیار کمرنگ است، چرا چنین وضعیتی را شاهد هستیم؟

نباید فراموش کرد که در تاریخ کشـــورهای پیشرفته نیز شاهد 

همین وضعیت بودیم و هیچ کشوری در بازه زمانی 2 تا 5ساله 

نتوانســـته حرکت دانشـــگاهی خود را به سمت حل معضلات 

جامعه اش ســـوق دهد و قطعا چنین کارهایی زمان بر است؛ با 

این حال قافله تولید علم در دانشگاه ها به سمتی حرکت کرده 

که یک ســـابقه چند ده ساله پشت آن است و تغییر یک باره آن 

به ســـمت یک هدف خاص محقق نخواهد شد. علی رغم همه 

تلاش هایی که صورت گرفته تنها 5 تا 10 درصد از  پایان نامه ها 

را توانسته ایم به سمت حل معضلات کشور سوق دهیم. همچنین 

نباید فراموش کرد نمی توان از اســـتادی که سال های سال در 

یک مســـیری حرکت کرده، بخواهیم ظرف یک سال یافته های 

خود را در راستای حل یک مساله خاص از جامعه بگذارد، چراکه 

این مهم موضوعی نیست که به زودی محقق شود. 

  اســـناد بالادستی خوبی در حوزه علمی داریم؛ مشکل 
برنامه های اجرایی است 

باید به این مســـاله اشـــاره کنم که هفته گذشته نشستی را با 

معاونان شهرداری تهران برگزار کردیم و در آنجا پیشنهاد شد تا 

اساتید مدتی در کنار مجریان طرح های عمرانی در شهرداری 

قرار بگیرند و بعد به تدریج با معضلات این حوزه آشنا شوند، نباید 

فرامـــوش کرد که حذف فاصله بین تولید علم و عمل، به تدریج 

امکان پذیر اســـت، با این حال باید بگویم که این اتفاق با شیب 

خوبی درحال طی شـــدن اســـت و در آینده تعداد شرکت های 

دانش بنیان، رســـاله هایی که در مســـیر حل معضلات کشور 

طراحی می شـــوند و همچنین تعـــداد نوآوری ها در حوزه های 

مختلف صنعتی کشور بیشتر خواهد شد. 

  به جای دانشجو باید شرکت دانش بنیان فارغ التحصیل 
شود

تصور نمی کنم در حوزه اسناد بالادستی این حوزه مشکلی داشته 

باشیم، چراکه به اندازه کافی قوانین برای این مهم داریم، بلکه 

باید برنامه های اجرایی مناســـب طراحی شـــود و بیشتر تمرکز 

برای میدان عمل باشد. به طور مثال باید اساتید ما فرصت های 

مطالعاتی بیشتری را در صنعت و کشاورزی طی کنند، همچنین 

دانشجویان دکتری و تحصیلات تکمیلی در کنار صنعت حضور 

داشـــته و شرکت ها و کارخانه های بزرگ کشور نیز باید فضایی 

را به این افراد اختصاص دادند تا به جای اینکه تمام وقت شـــان 

را در دانشـــگاه ها باشند، بخشـــی از آن را در کنار کارخانه ها، 

مزارع، شـــرکت های دانش بنیان و... بگذرانند. به عبارت دیگر 

مـــا باید به این ســـمت برویم که به جای فـــارغ التحصیل یک 

کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری، یک شرکت دانش بنیانی 

را در حوزه های مختلف مهندسی، علوم پایه، علوم انسانی و... 

فارغ التحصیل کنیم تا از این طریق افراد با مهارت را تربیت کنیم. 

  تحول در نظام آموزشی یک مفهوم بطنی است 
برای رسیدن به این نقطه باید تحول در نظام آموزش عالی 

صورت بگیرد؟ 

تحول را نمی توان در یک بازه زمانی چند ماهه و چند ساله به آن 

رسید، بلکه یک مفهوم بطنی است و معتقدم در دهه 60 و 70 

که دوره های کارشناســـی ارشد و دکتری را در کشور راه اندازی 

کردیـــم، تحول به معنای واقعـــی آن آغاز و در طول زمان نیز رو 

به رشـــد بوده و همچنان قدم های خوبی در این زمینه برداشته 

می شـــود، البته گاهی این مســـیر تحولی بـــا تصویب قوانین 

بالادستی خوب شتاب بیشتری گرفته است. در اصل این گونه 

نیست که ما تا امروز تحولی در این حوزه نداشته ایم و حالا باید 

به آن فکر کنیم، چراکه تحول در زمان جاری است و در دهه های 

اخیر نیز ما شـــاهد آن بوده ایم. نگاه کنید تعداد مقالات ما در 

طول زمان رشد داشته و از سوی دیگر شرکت های دانش بنیان 

ما مسیر رشـــد را طی کرده و قطعا اینها به معنی تحول است و 

نمی توان این مولفه ها را کنار گذاشـــت و بگوییم تا امروز هیچ 

کاری صورت نگرفته و الان باید معجزه ای رخ دهد. با این حال 

قطعا باید این تحول در دهه های آینده نیز با شـــتاب پیش رود 

و نباید فراموش کرد که گاهی 50 و حتی 100 سال زمان لازم 

اســـت تا یک کشـــور خودش را در سطح جهان ارتقا دهد و این 

مسیر با عجله و با ساده لوحی محقق نخواهد شد. 

  باید در تحول علمی شتاب بیشتری گرفت
چهارونیـــم میلیون دانشـــجوی امروز و تعـــداد قابل توجهی 

دانشـــجوی مقطع دکتری کشـــور را با سال ها و دهه های قبل 

مقایســـه کنید، از ســـوی دیگر امروز دانشگاه های کوچک ما 

در شهرستان ها کارهای بزرگی را انجام می دهند، درحالی که 

در یک مقطعی تنها یکی و دو دانشـــگاه در کشـــور دســـت به 

انتشـــار مقاله می زدند، اما امروز وضعیت عوض شده و الان هر 

دانشـــگاهی در هر سطحی به ســـمت فناوری سوق پیدا کرده  

اســـت و قطعا همه اینها تحول محســـوب می شود، با این حال 

باید رویکرد ما باید به ســـمت هدف مطلوب و با شتاب بیشتری 

باشـــد. نباید تحول را به صورت لحظه ای نگاه کرد؛ چراکه این 

فرآیند مهم نیازمند به زمان است. 

زهرا رمضانی
روزنامهنگار

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

نیمکتخبر

آغاز فرآیند خوداظهاری داوطلبان کرونایی کنکور دکتری ۹۹ 

فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: 

»آن دسته از داوطلبانی که هم اکنون در بیمارستان بستری هستند یا به خاطر کرونا برای قرنطینه 

در منزل به سر می برند و داوطلب کنکور دکتری محسوب می شوند، باید از امروز با مراجعه به 

سایت سازمان سنجش آموزش کشور )بخش آزمون دکتری( فرم خوداظهاری را تکمیل و گواهی 

مبنی بر داشتن بیماری کرونا شامل تاییدیه بیمارستان یا نتیجه تست و آزمایش مبنی بر مثبت 

بودن به ویروس کرونا را در بخش مورد نظر بارگذاری کنند.«  وی افزود: »این سازمان با هماهنگی 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تدابیر ویژه  ای برای داوطلبان مبتلا به کرونا در نظر گرفته 

است، تا آنها در محیطی کاملا مجزا و مورد تایید وزارت بهداشت بتوانند در کنکور شرکت کنند.« 

سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور درباره مدت زمان ارسال خوداظهاری، گفت: »این فرآیند 

از دیروز آغاز شد و تا شنبه 21 تیرماه ادامه دارد.«  زرین آمیزی درباره آن دسته از داوطلبانی که 

بعد از پایان فرآیند خوداظهاری مبتلا به کرونا می شوند، تاکید کرد: »این داوطلبان می توانند 

در زمان توزیع کارت کنکور دکتری به باجه های رفع نقص مراجعه و خوداظهاری کنند.« 

فرزندان اعضای هیات علمی امکان تغییر رشته ندارند

سعیدرضا عاملی، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی شامگاه چهارشنبه در گفت وگو با ایرنا با اشاره 

به آخرین وضع سهمیه های کنکور، اظهار کرد: »تسهیلات فرزندان اعضای هیات علمی شامل 

نقل وانتقال براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی است.«  وی تاکید کرد: »فردی که در 

یک رشته  دانشگاهی پذیرفته می شود، امکان تغییر رشته ندارد که براساس تاکید وزرای علوم و 

بهداشت، فرزندان اعضای هیات علمی دانشگاه ها نیز نمی توانند به این بهانه )عضویت والدین در 

هیات های علمی( رشته تحصیلی خود را تغییر دهند. این افراد نمی توانند از ظرفیت پذیرفته شدگان 

برای ورود به دانشگاه استفاده کنند، چراکه این ظرفیت اشباع شده است.«  وی اظهار کرد: »این 

موضوع براساس پذیرش مازاد بر سهمیه انجام می شود، اگرچه در مصوبه شورای عالی انقلاب 

فرهنگی از آن به عنوان نقل وانتقال فرزندان اعضای هیات علمی یاد شده است.«  دبیر شورای 

عالی انقلاب فرهنگی همچنین با اشاره به شرط نقل وانتقال فرزندان اعضای هیات علمی براساس 

مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت دانشجو باید 85 درصد نمره پذیرش را احراز کند که در 

این شرایط بدون تکمیل ظرفیت آزمون سراسری، امکان استفاده از تسهیلات نقل وانتقال را دارد. 

میزان اجرایی شدن سند دانشگاه اسلامی ارزیابی می شود

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در جلسه 3۴3 شورای اسلامی شدن دانشگاه ها و 

مراکز آموزشی با اشاره به بحث طراحی درس های مهارتی تاکید کرد: »نباید بخش دانش افزایی 

حذف شود و ضرورت دارد آیین نامه دانش افزایی شفاف سازی شود.«  وی درمورد آیین نامه های 

اجرایی مختلف در دانشگاه ها، گفت: »طبق مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی هیات های ممیزه 

می توانند آیین نامه و شیوه نامه های مختلفی تدوین کنند اما نباید با آیین نامه ارتقای مرتبه اعضای 

هیات علمی تناقض داشته باشد.«  غلامی خاطرنشان کرد: »اقدامات لازم در بخش های فرهنگی، 

نهاد نمایندگی و مجموعه مدیریتی دانشگاه ها برای اجرایی شدن سند دانشگاه اسلامی انجام شده 

است. ضرورت دارد برای ارزیابی میزان اجرایی شدن و شناسایی نقاط ضعف در اجرایی شدن سند 

دانشگاه اسلامی، کار میدانی انجام شود.«  وزیر علوم گفت: »با اقدام نوآورانه ای مانند طراحی سامانه 

می توان اجرایی شدن سند را ارزیابی و با شناسایی نقاط ضعف در حوزه اجرا، سند دانشگاه اسلامی 

به روزرسانی شود. در وزارت علوم تلاش بر این است که سند دانشگاه اسلامی اجرا شود و امید است با 

همفکری ها و همدلی ها در دوره اجرای گام دوم انقلاب اسلامی به اجرایی شدن سند کمک شود.« 

رئیس دانشگاه شهیدبهشتی در گفت گو با »فرهیختگان« از لزوم جهت گیری مقاله ها به سمت حل مشکلات کشور می گوید

آلمانوفرانسههمهمینمسیرتوسعهعلمرارفتهاند


